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Teisipäeva varahom-
mikul tabas Tartu 
maantee 18 elanikku 
Sulev Saart oma uue 
kodu uksest sisse as-
tudes ebameeldiv ül-
latus. Vastvalminud 
maja kogu esime-
ne korrus oli umbes 
9 sentimeetri paksu-
selt kaetud fekaaliki-
higa.

Sirje Veldi

Majaomanike hinnan-
gul oli hoonesse voola-
nud umbes 8,5 kuupmeet-
rit fekaali. Surve, millega 
fekaal trappidest ja duši-
kabiinist purskas, olnud nii 
tugev, et trapi kaaned len-
nanud ruumi teise otsa.

Sulev Saar teatas juhtu-
nust linnavalitsuse linna-
majandusosakonna juhata-
jale Kalev Kepile, kel ilm-
selt polnud mahti tulla olu-
korraga tutvuma. Uue ja 
märksa nõudlikuma tele-
fonikõne peale saabus ko-
hale ehitusjärelevalve in-
sener Tõnis Kallas, kes fik-
seeris olukorra.

Kuna aga augustikuised 
tugevad vihmad jätkuvad, 
ei ole majaperemehel min-
gisugust garantiid, et juh-
tunu ei korduks.

“Helistasin kolmapäeva 
hommikul AS Emajõe Vee-
värk avariitelefonile ning 
küsisin, et miks ei ole ko-
hal veel ühtegi brigaadi, 
kes viga parandaksid. Mul-
le vastati, et pöörduge oma 
kahjunõuetega AS Emajõe 
Veevärgi poole ning et sel-
le probleemiga juba tegele-
takse,” rääkis noorperenai-
ne Jaanika Kruusna. “Ma 
ei tea, kas selleks, et kee-
gi kohale tuleks ja midagi 
tehtaks, peab kuri olema ja 
ainult karjuma?”

Miks fekaal majja 
tungis?

“Sest meie maja on tras-
si kõige madalamas otsas,” 
selgitas Kruusna. “Siia-
ni probleemi ei olnud, sest 
maja ei olnud kanalisat-
sioonitrassiga veel ühenda-
tud. Tegelikkuses aga esi-
nes probleem juba mitmeid 
kordi varem. 20. mai õhtul 
kella kolmveerand kaheksa 
ajal purskas Tartu maan-
tee 18b ja 18c maja vahel 
olev kanalisatsioonikaev 
oma fekaalid kahe ja poo-
le  meetri kõrgusele. Too-

na kohale tulnud järelval-
veametnik süüdistas antud 
trassi ääres olevaid majasid 
oma heitvete maha laskmi-
ses. 22. mail pandi pumpla 
uuesti tööle, kuid heitveed 
kahe nimetatud maja vahel 
voolasid edasi. Viga oli siis-
ki projekteerimises, kuna 
trassile polnud ette nähtud 
tagasilöögi klappi.”

Emajõe Veevärgi omani-
kujärelvalve insener Tõnis 
Kallas ütles toimetusele, et 
samasugune probleem tek-
kis viimase suure vihmasa-
ju ajal ka Tuletõrje ja Pika 
tänava nurgal, kus samu-
ti kõige tõenäolisemalt on 
kanalisatsiooni pääsenud 
suur hulk sadevett, mida 

pumpla pole jõudnud ära 
lüüa.

“Praegu ei saa midagi 
sada protsenti väita, uuri-
me ja ootame lihtsalt järg-
mist vihma, et näha, kust 
pagana kohast see sadeve-
si peale tuleb,” ütles Kal-
las. “Praegu pannakse Tu-
letõrje ja Pika tänava nur-
ga peal ette tagasilöögikla-
pid. Tartu maantee 18 ei 
ole vist isegi neid pandud, 
kuna seda ei olnud projek-
tis ette nähtud. Projektee-
rijat on teavitatud, aga kor-
ralikku projektlahendust 
pole veel saabunud, see-
tõttu ongi need paigalda-
mata.”

Inimestel soovitab Kal-

las lasta kahjud ära hinna-
ta ja pöörduda lepingupart-
neri poole, kelleks on Ema-
jõe Veevärk, kes siis edas-
tab nõude kas ehitajale või 
projekteerijale.

Kallase sõnul ei ole roh-
kem sarnaseid probleeme 
tekkinud, kuid möönab, et 
ka neid paari juhust poleks 
pidanud ette tulema, sest 
kanal isatsiooniprojekt i 
eesmärk ongi sadevete juh-
timine kanalisatsioonisüs-
teemist kõrvale. Ekstreem-
ne sadu aga näitas, et kusa-
gilt satuvad sadeveed siiski 
ka kanalisatsiooni.

Majaelanikud kaebavad 
ka maja juurde viiva tee 
peale, mis jaanuaris üles 
kaevati ja on tänaseni kor-

rastamata. Talvel tekkis al-
likate tõttu teele meetri-
paksune jäämägi, mis su-
las ära alles mais ning sel-
lest ajast on tänav nagu üks 
muhk ja lohk. Otse keset 
tänavat turritab maapin-
nast tüki maad kõrgemal 
kaevukaas, millest ülesõit 
madala autoga on omaette 
kunsttükk.

Elva linnavalitsuse lin-
namajanduse osakonna ju-
hataja Kalev Kepp ei näe 
tee puhul praegu suurt 
probleemi, sest kaevukaas 
ei ole nii kõrgel, et see sõit-
mist takistaks.

“Teid taastatakse järjest 
ja küllap jõutakse ka selle-
le tänavale,” ütles Kepp.
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Parteitu linnavolikogu 
esimees selgitab.  
Lk 2

AVE koori 
emotsionaalne 
Ruhnu reis. Lk 3

1. klassi 
lapsed saavad 
ranitsatoetust

Elva linnavalitsus 
maksab ka sel aastal 
1000 krooni nn ranitsa-
toetust kuni 80-le täna-
vu sügisel 1. klassi mi-
nejale, kelle elukohaks 
rahvastikuregistri and-
metel on Elva linn.

Kirjalikke avaldusi 
toetuse saamiseks võ-
tab Elva linnavalitsus 
vastu 1. augustist 31. 
oktoobrini. Toetust saa-
vad taotleda ka need 
lapsevanemad, kelle 
laps asub õppima mõne 
teise omavalitsuse üld-
hariduskooli 1. klassis. 
Neil tuleb taotlemisel 
avaldusele lisaks esita-
da ka koolitõend. Toe-
tuse summa kantak-
se taotleja pangakonto-
le avalduse esitamisest 
kümne kalendripäeva 
jooksul. EPP

AWS ei saanud 
õiguskaitset

Tartu Ringkonnako-
hus otsustas jätta Tar-
tu Halduskohtu otsuse 
muutmata ja seega keh-
tib linnavolikogu otsus, 
mille kohaselt on 1. juu-
list 2010 ainuõigus osu-
tada Elvas vee- ja kana-
lisatsiooniteenust ASil 
Emajõe Veevärk.

Ringkonnakohus lei-
dis, et AWSil on õigus 
vaidlustada sõlmitud 
teenustelepingut, mitte 
aga 25. juuni volikogu 
otsust, millega voliko-
gu kiitis heaks linnava-
litsuse tegevuse lepin-
gu ülesütlemisel. Lin-
navalitsus ei ole lepin-
gu ülesütlemisel ületa-
nud oma pädevust, ku-
na esindab  linna Koha-
liku omavalitsuse kor-
ralduse seaduse alusel.

Kohus leiab, et kuna 
Emajõe Veevärk on asu-
nud lepinguid veetarbi-
jaga üle võtma ning 31. 
detsembril 2010 lõppe-
nuks AWSile niikuinii 
linnaga leping, siis te-
kitaks senise õigusliku 
olukorra taastamine lü-
hikeseks ajaks uue se-
gaduse.

Kohtumäärus ütleb, 
et vee erikasutusluba ei 
ole seotud isikuga, vaid 
tegevusega ning nime 
muutmata jätmine eri-
kasutusloal on vaid vor-
miline puudus ega tä-
henda, et eriõiguslane 
tegutseks loata. Ring-
konnakohtu 17. augusti 
määrus on lõplik. EPP

Peeter Laasik 
asub võitlusse 
alkoholismiga. Lk 4

Fekaalid ulatusid ligi kümne sentimeetri kõrguseni. 
Fotod: erakogu

WC potist üle ääre ajanud kanalisatsioon ujutas üle kogu maja alumise korruse. Foto: Sirje Veldi

Kes koristab elamise järgmisel korral, kui tuleb suur 
vihmasadu? Kas majaomanik või Emajõe veevärk? Foto: 
erakogu
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Elva linnavoliko-
gu esimees Leelo 
Suidt naudib viima-
seid puhkusepäevi 
ja on valmis lugejai-
le selgitama asjaolu-
sid, mis viisid ta suve 
hakul otsuseni astu-
da välja Keskerakon-
nast, mille liige on ta 
olnud pea kaksküm-
mend aastat.

Sirje Veldi

Mis põhjusel astusid 
välja Keskerakonnast?

Põhjuseid oli kolm. Esi-
teks tahtsid mu kaks kaas-
last volikogus [Peeter 
Laasik ja August Vester] as-
tuda opositsiooni. Mul tek-
kis motivatsioonipuudus 
– ma ei saanud aru, miks 
me peame minema oposit-
siooni. Olles kümme aas-
tat koalitsioonis kõiki neid 
otsuseid hääletanud ja lä-
bi käinud, ei oska ma välja 
tuua ühtegi eelnõud, mille-
le me oleksime otseselt vas-
tu olnud või mis oleks kesk-
erakondlikult olnud täies-
ti vastuvõetamatu. Ja nüüd 
astuda kõrvale? – mina nii 
ei oska. Ma tahan ka vastu-
tada selle eest, mis me selle 
kümne aasta jooksul oleme 
hästi või halvasti teinud. 
Kui oleks olnud väga kindel 
ja selge põhjus, miks opo-
sitsiooni minna, siis poleks 
olnud probleemi – oleksin 
selle ära teinud. Kui oleks 
olnud mingi väga kardi-
naalne situatsioon või olu-
kord, mis on tekitatud lin-
navalitsuse poolt ja mille-
le meie erakonna inime-
sed oleksid kardinaalselt 
vastu, siis ma saaks sellest 
aru, et ma astun kõrvale ja 
kritiseerin. Aga kuna ole-
me ise olnud kaasatud kõi-
kidesse otsustesse, siis ma 
tahaks nende eest ka vas-
tutada. Tahaks need suu-
red otsused, mis puuduta-
vad eelkõige ka vett ja ka-
nalisatsiooni, linna teid ja 
tänavaid ja heakorda, lõpu-
le viia ja siis otsustada, kas 
tegime hästi või halvasti.

Teiseks tundsin sageli, 
et mulle suruti peale otsu-
seid, millega ma ei saanud 
nõustuda. Usun, et väga vä-
hesed inimesed tahavad, et 
neid kamandatakse. Ka mi-
na ei kuulu kindlasti nende 
hulka, keda saaks niiväga 
kamandada, eriti kui sek-
kutakse kusagilt kaugemalt 
või kõrgemalt kohapealse-
tesse asjadesse. Olen olnud 
lõpuks erakonnaga ühte 
meelt ja läinud kompromis-
sile, kuid seekord võtsin 24 
tundi mõtlemiseks ja astu-
sin erakonnast välja.

Kolmas põhjus oli puh-
talt isiklik. Ma tunnetasin, 
et minu erakonnakaasla-
sed kasutasid minu isiklik-
ku tragöödiat siin maikuus 
ära, see lekitati ajakirjan-
dusse ja sellega ei saa-
nud ma kuidagi nõus olla. 
Tundsin, et ma ei saa nen-
de inimestega enam kõrvu-
ti olla.

Erakonnakaaslased 
nõudsid ka sinu välja-
astumist volikogust. 
Ometi jäid volikogus-
se ja ka volikogu esi-
meheks edasi?

Juriidiliselt on mul õi-
gus, ma ei pea volikogust 
ega volikogu esimehe ko-
hast loobuma. Hakati rää-
kima nii eetikast kui mo-
raalist. Ma ütlen, et olen 
seisnud nii erakonna kui 
Elva linna eest piisavalt sü-
damega ja ma ei pea selli-
ses olukorras, kus ei ole õi-
geid ja konkreetseid süü-
distusi minu tegevuse koh-
ta, tagasi astuma. Elva lin-
navolinikud valisid mind 
volikogu esimeheks ja kui 
nad leiavad, et ma sellele 
kohale ei sobi, siis on neil 
alati võimalus mind sellelt 
kohalt tagasi kutsuda. Va-
bandan nende valijate ees, 
kes tõesti mind valimistel 
ainult erakonna järgi vali-
sid, kuid võin öelda, et mi-
nu vaated ja tegevus olid ja 
on alati Elva kesksed ning 
mulle annab kindlust nii 
paljude inimeste toetus-
avaldused nendel keeru-
listel aegadel mais-juunis 
ning usun, et koos teeme 
veel palju ära.

Spekuleeriti ka selle 
üle, millisesse erakon-
da Leelo Suidt võiks 
nüüd astuda?

Mulle on meeldiv see, et 
minu tööd on mingil mää-
ral hinnatud, sest mulle on 
tulnud pakkumisi 3-4 era-
konnalt. Ma olen kõigi-
le öelnud, et see praegune 
aeg on mulle mõtlemiseks 
ja eluga kohanemiseks. Põ-
hiline on ajada Elva asja ja 
praegu ma kindlasti ei ühi-
ne ühegi erakonnaga. Võib-
olla tuleb mul need otsused 
varem või hiljem teha, kui 
tahan poliitikas edasi ol-

la, aga esialgu olen kõigile 
öelnud ei. Olen volikogus 
ainult sellepärast, et seis-
ta nende seisukohtade eest, 
mis on Elvale vajalikud ja 
õiged. Ja seda erakonnavä-
liselt, tehes kõigi mõistlike 
inimestega koostööd.

Sinu väljaastumine 
erakonnast põhjustas 
suurema väljaastumi-
se laine?

Ma ei oska öelda. Need 
kes nüüd välja on astunud, 
olid ka varem rahulolema-
tud. Ma olen neid rahusta-
nud ja öelnud, et erakon-
na eest peame ikka seisma. 
Samas on igaühel õigus sis-
se ja välja astuda, ma ei ta-
haks sellepärast kedagi ar-
vustada.

Kui palju neid välja 
astujaid on arvuliselt 
olnud viimastel kuu-
del?

Mul ei ole enam saja-
protsendiliselt infot, ses ma 
ei tegele enam sellega, kuid 
minu teada on neid inimesi 
neli-viis.

Kui palju on Elvas 
üldse keskerakondla-
si?

Kaheksakümne ringis. 
Elva osakond on üks suu-
rimaid Tartumaal ja arvu-
kaim ka erakonna liinis. 
Aga aktiivseid liikmeid nii-
palju ei ole.

Sul on kindlasti ku-
junenud oma arvamus 
ka Elva veesõjast. Kas 
on nii, et põrkuvad 
erinevad poliitilised 
jõud?

Minu ja Peeter Laasiku 
eesmärk oli mitte viia as-
ja poliitiliseks. Tegime Au-
gust Vesterile ettepane-
ku peatada mõneks ajaks 
oma volikogu liikmeks ole-
ku staatus. Just sellepärast, 
et asi ei läheks poliitiliseks, 
sest volikogu liige on ikka 

ju kõrgem võim kui linna-
valitsus. Siis oleks ta saa-
nud seista ka oma firma 
eest. August Vester ei võt-
nud meid kuulda ja seejä-
rel tegime avalduse, et pea-
tame tema olemise Kesk-
erakonna fraktsioonis. Ma 
ei tea, kuidas vahepealsed 
sündmused arenesid, aga 
Peeter Laasik muutis meelt 
ja võttis juunikuises voliko-
gus avalduse tagasi.

Ma tean, et linnavalit-
sus ja AWS istusid mitmeid 
kordi koos, aga ei leidnud 
enam seda üksmeelt. Lin-
navalitsus pakkus mitmeid 
kordi kompromissi, et fir-
ma maksaks vähemalt ära 
võla linnale, siis saaks ju-
ristidelt abi otsida ega oleks 
seda tüli ja segadust. Para-
ku ei jõutud üksmeelele, 
see läks laiema avalikkus 
ette ja sellele järgnes juba 
minu erakonnast väljaastu-
mine.

Kellel siis on sinu 
arvates õigus?

Mina ei ole jurist, et üt-
len, kelle poolt on juriidi-
line õigus. Õigust mõis-
tab ikka kohus, aga mul 
on tohutult kurb, et August 
Vesteri firma tekitatud se-
gadus toob kaost Elva lin-
nale ja teeb linna maine-
le märkimisväärset kah-
ju. Teisest küljest ühtin ma 
Fred Koppeli öelduga, et 
linnavalitsus oleks võinud 
aktiivsemalt selgitada ja 
segadust ennetada. Aga see 
on tagantjärele tarkus, mis 
ei maksa midagi. Meedia 
oleks pidanud kahepoolselt 
asjale lähenema, aga EPL 
ja Postimees avaldasid roh-
kem vaid AWSi seisukohti.

Segaduse tekitamine on 
hästi õnnestunud ja siin on 
kaotaja eelkõige elanik. Ea-
kad inimesed ei saa kind-
lasti asjast aru ja siin oleks 
pidanud mõlemad osa-
pooled aega maha võtma. 
AWS oleks võinud soliidse-
malt käituda. Elva elaniku-
le on see väga segane aeg, 
aga need ajad varem või 
hiljem muutuvad, see tu-
leb lihtsalt üle elada. Kurb, 
et viiakse teemat laiali: me 
räägime võlgadest, õigu-
sest maksu võtta, vee eri-
kasutusloast... Seega ühes 
teemas on suudetud tekita-
da segadust mitmes punk-
tis ja see ajabki inimesi se-
gadusse.

Mida arvad uutest 
Elva Keskerakonna 
juhtidest?

Peeter on tubli arst ja 
haigla juht ja õnn kaasa. 
Peeter Uibo on väga tore 
inimene, aga ma arvan, et 
ta on tõmmatud mängu-
desse, millest ta ise praegu 
veel päris hästi aru ei saa. 
Minul ei ole erakonna vastu 
mingit viha ja pahameelt, 
olen seda toetanud ja juhti-
nud niipalju aastaid. On ol-
nud toredaid, aga ka nega-
tiivseid hetki, kus ma olen 
tunnetanud, et ka minule 
on liiga tehtud. Olen tund-
nud, et ma pole niipalju po-
liitik, kui peaks olema.

UUDISED

Ettevõtluse Arendami-
se Sihtasutus (EAS) alus-
tas kohaliku ettevõtlus-
keskkonna infrastruk-
tuuri arendavate pro-
jektitaotluste vastuvõt-
mist. Oodatud on taotlu-
sed, mille tulemusena li-
sandub piirkonda inves-
teeringuid vähemalt 100 
miljoni krooni ulatuses 
ja luuakse uusi töökohti. 
Piirkondade konkurentsi-
võime tugevdamise mee-
det rahastatakse Euroo-
pa Regionaalarengu Fon-
di vahenditest, taotlused 
tuleb esitada EASi.

“Uued töökohad on 
maapiirkondade aren-
gu võtmeküsimus. Riik 
ja omavalitsused peavad 
selleks ettevõtjatele loo-
ma soodsad tingimused. 
Selleks oleme uusi töö-
kohti loovate projektide 
toetamiseks ette näinud 
täiendavalt 100 miljonit 
krooni uusi regionaaltoe-
tusi. Selle toetusega loo-
dame veelgi suurendada 
ettevõtlusaktiivsust väl-
jaspool suuremaid linna-
keskusi ja luua üle tuhan-
de uue töökoha,” ütles 
regionaalminister Siim 
Kiisler.

“Ka varasemalt on 
piirkondade konkurent-
sivõime tugevdamise 
meetmest toetatud mit-
mete ettevõtlusalade väl-
jaarendamist,” tutvus-
tas EASi ettevõtluskesk-
konna divisjoni direktor 
Monica Hankov. “Näiteks 
on rajatud uued, kõigi 
potentsiaalsete ettevõt-
jate jaoks vajalike kom-
munikatsioonidega kae-
tud tööstusalad Võrus ja 
Virumaal, rekonstrueeri-

tud on Narva, Kohtla-Jär-
ve ja Püssi ettevõtlusala-
de juurdepääsuteed ning 
Rakveres on toetust saa-
nud olemasoleva tööstus-
ala edasiarendus – need 
investeeringud loovad 
järgneva nelja aasta jook-
sul neisse suure töötus-
määraga piirkondades-
se eeldatavasti üle 2000 
uue töökohta,” rõhutas 
Hankov.

Piirkondade konku-
rentsivõime tugevdami-
se meetme raames toe-
tatakse kohaliku ettevõt-
luskeskkonna infrastruk-
tuuri arendavaid projek-
te nagu juurdepääsutee-
de, vee- ja kanalisatsioo-
nitrasside, maaparandus-
süsteemide, välisvalgus-
tuse, elektri- ja sideliini-
de ning küttetrasside ra-
jamine jm. Seeläbi taga-
takse tulevikus piirkon-
nas suuremad võimalu-
sed täiendava erakapita-
li juurdevooluks.

Taotlusi saab esita-
da jooksvalt. EAS võtab 
taotlusi vastu kuni ette-
võtluskeskkonda arenda-
vate ja tootlikke investee-
ringuid toovate projekti-
de taotluse rahuldamise 
otsustega kaetud toetuse 
summa ning menetluses 
olevate taotluste toetuse 
summa ületab 100 mln 
krooni piiri.

Toetust saavad taot-
leda kohalikud omava-
litsused, mittetulundus-
ühingud ja sihtasutused. 
Taotletava toetuse suurus 
projekti kohta võib olla 
kuni 50 mln krooni. Toe-
tus võib katta kuni 85% 
projekti abikõlblikest ku-
ludest. BNS

Konkurentsitugevdamise toetus

Majandus- ja kommu-
nikatsiooniminister Ju-
han Parts allkirjastas tä-
na määruse, millega suu-
natakse ligi 470 miljo-
nit krooni korterelamu-
te energiasäästlikumaks 
muutmisse.

“Aeg on korterelamud 
komplekselt korda teha”, 
ütles Juhan Parts. “Toeta-
des korterelamute ener-
giasäästlikumaks muut-
mist loome korteriühistu-
tele kauaoodatud võima-
luse teha majad korda ja 
vähendada soojakulusid”, 
lisas minister.

Toetuse eesmärk on 
innustada korterelamu-
te täies mahus renoveeri-
mist. Sõltuvalt saavutata-
vast energiasäästust toe-
tatakse renoveerimistöid 
15-35% ulatuses. Toeta-
takse nii elamu soojusta-

mist kui küttesüsteemide 
rekonstrueerimist, olulist 
tähelepanu pööratakse 
tervisliku sisekliima saa-
vutamisele. Toetuse taot-
lejateks võivad olla korte-
riühistud, hooneühistud 
või korteriomanike ühi-
suses osalevad korteri-
omanikud.

Taotlusvooru kuulu-
tab pärast määruse jõus-
tumist välja KredEx, toe-
tustaotlusi saab esitada 
koos pangalaenu taotlu-
sega või tööde teostami-
seks vajaliku omafinant-
seeringu olemasolul otse 
KredExile. Raha korter-
elamute renoveerimiseks 
tuleb Eesti kasutamata 
saastekvoodi (Assigned 
Amount Units - AAU) 
müügist Luksemburgi 
Suurhertsogriigile. 

BNS

Riik toetab korterelamute 
energiasäästu

Leelo Suidt: tundsin, 
et enam ei taha

Nüüdseks erakonnatu Elva linnavolikogu esimees 
Leelo Suidt ütleb, et tal on “kosilasi” käinud mitmest 
erakonnast, kes kõik on hetkel korvi saanud. Foto: arhiiv
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Augustikuu esime-
sel nädalavahetusel 
võttis Segakoor AVE 
koos sõpruskonnaga 
ette reisi Eesti kõi-
ge meretagusemale 
maale – Ruhnu saa-
rele.

Milvi Kapaun

Ruhnu poole bussisõi-
tu alustanud reisiseltskond 
asutas ennast Munalaiu sa-
damas mootorlaeva Lili 
pardale õhtul kell kahek-
sa. Reisijaid lõbustas laeva-
meeskonna sõber, punaka 
habemega kiilaspäisusele 
kalduv merekaru Korsten, 
kes jutustas tõestisündi-
nud lugusid ning jagas kõi-
gile lahkelt märjukest võlu-
väel aina taastäitunud vis-
kipudelist. Pärast viis tundi 
väldanud laevasõitu randu-
ti Ringsu sadamas ning ko-
halik väikebuss vedas küla-
lised kolme kilomeetri kau-
gusele õõbimiskohta, Ruh-
nu rahvamajja. Kellel tel-
gid kaasas, lõid need ööpi-
medust eirates üles rahva-
maja kõrvale parki.

Loodusretk Ruhnu 
moodi

Hommikul avastati mõ-
nekümne meetri kaugusel 
rahvamajast Luise pood, 
kust sai osta süüa, juua, 
meeneid ning esmatarbe-
kaupu. Lahkusest paka-
tav müüjanna jagas raha-
lugemise kõrval naerusui 
ka kõikvõimalikku külalisi 
huvitavat informatsiooni. 
Poodi peab Liise turismi-
talu perenaine Luise-Maria 
Jõers. Majutust pakutakse 
ööbimiseks kohandatud ar-
hailistes aitades.

Meretaguse reisi meel-
dejäävaimaks osaks kuju-
nes esimesel päeval toimu-
nud loodusmatk. Väikesed 
ja suured matkasellid viis 
saare vaatamisväärsustega 
tutvuma Buldersi turismi-
talu peremees Kaarel Lauk. 
Paljasjalgse matkajuhi sa-
bas läbiti tihe ürgmets ja 
niidud, roniti saare kõrgei-

masse punkti, Haubjerre 
mäele unikaalset tuletor-
ni kaema ning mütati läbi 
poolsoise lodumetsa Limo 
randa. Kergeks loodusja-
lutuskäiguks valmistunud 
matkagrupp turnis ennast-
salgavalt väikesaare kohta 
ootamatult järsunõlvalistel 
pinnavormidel ja metsarä-
gas, tõeliseks proovikiviks 
oli aga vesise lodumetsa lä-
bimine. Karmi katsumu-
se leevenduseks sai matka 
lõpul nautida puutumatu 
looduse ja valge liivaga pa-
radiisliku Limo ranna võlu-
sid ning merevees puhtaks 
ka mudased riided ning ja-
lanõud.

Õhtupoolikul randus ka-
he jahiga Ringsu sadamas 
AVE sõpruskoor Viroonia. 
Õhtul peeti rahvamaja par-
gis maha lõbus sõprussim-
man, kus tantsu löödi ko-
hapeal moodustunud an-
sambli Averoonia pilli jär-
gi.

Kaks kirikut keset küla
Järgmisel päeval rääkis 

turistidele saare ajaloost ja 
elust-olust Ruhnu põhikooli 
tööõpetuse õpetaja, restau-
reerimise ja puidutöö meis-
ter Priit Kapsta. Liivi lahe 
südames asuval väikesel 
kuivamaa lapikesel on pal-
ju ainulaadset – mitmeke-
sine loodus, eestirootslaste 
ajalugu, Gustave Eiffe-
li projekteeritud ligi nelja-
kümne meetri kõrgune me-
tallmajakas, neli aastasada 
tegutsenud puukirik...

Ainulaadselt on Ruhnus 
kõrvuti puidust ja maaki-

vist ehitatud pühakojad, 
mis teenivad üht ja sama 
kogudust. 1644. aastal val-
minud puitkirik on Eesti 
ja Baltimaade vanim säili-
nud puidust sakraalehitis, 
mis töötab tänaseni. Kiriku 
puidust sisemus meenutab 
vanaaegset laeva. Nikerda-
tud otsalaudadega pingis-
tiku palveraamatu alused 
on seina poole kaldu, istuti 
vastavalt pereliikmete staa-
tusele. Mehed-naised istu-
sid eraldi, vana kombe ko-
haselt pani kuulajaskonna 
istuma ka giid. Kitsukeste 
pingivahedega naistepoo-
lel oli istujatel äramahtu-
misega raskusi. Imestati, 
kuidas küll pikkades vam-
mustes ruhnu naised pinki-
de vahele pitsitatuna juma-
lateenistuse vastu pidasid. 
Koguduse suurenedes ehi-
tati otse vana kõrvale uus 
maakivist pühakoda, mis 
õnnistati sisse 1912. aas-
tal. Ühtegi teist paika, ku-
hu oleks võinud uue juma-
lakoja püstitada, ruhnla-
sed ei tunnistanud. Eks see 
näita ka, kui kange rahvas 
saarel elas.

Kirikuaias katusega 
puuristide all puhkavad 
ruhnlaste esivanemad. Ve-
ne ajal püstitati kalmistule 
ka ettenähtud ausammas 
langenud sõdurile. Kuna 
Ruhnu saar jäi Teises maa-
ilmasõjas lahingutest puu-
tumata, maeti hauda tule-
torni lähedalt leitud vana 
madrusevorm, millele kor-
raldati pidulik leinatalitus 
ja püstitati obelisk.

Laupäeva õhtul kell 
kuus rahvast tulvil puuki-
rikus toimunud teenistu-
sel oli väga vana ja väärika 
hingekarjase Harri Reinu 
õhtupalvus vahetu ja ehe. 
Lühtrites ja seintel küünla-
jalgades põlenud küünlad 
tõid omapärase puulõhna-
ga ruumi pühaliku meele-
olu.

Kümme protsenti 
saarest

Vabariigi taasloomisel 
said rootslased Ruhnu saa-

rel asunud maatükid ta-
gasi, neile kuulub saarest 
kuuskümmend protsenti. 
Kolmkümmend protsen-
ti on kiriku ja metskonna 
maa, Ruhnu elanike kasu-
tuses on kümme protsenti. 
Saarele on kirjutatud 120 
inimest, kellest suur osa on 
endised rootslased ja uus-
rikkurid, kes on suutnud os-
ta maa ära mõnelt vanane-
valt rootslaselt. Põllumaad 
on rootslased andnud tasu-
ta rendile, et need kinni ei 
kasvaks. Ruhnlased tegele-
vad põhiliselt veise- ja lam-
bakasvatusega, peetakse 
ka mesilasi. Veiseid on saa-
rel rohkem kui elanikke – 
seitsmekümne ringis, neist 
nelikümmend lüpsilehma.

1958. aastal elektri saa-
nud saarel lülitati veel ne-
li aastat tagasi õhtul kell 
üksteist vool välja ning kell 
kuus hommikul sisse.

“Paljud filmid jäid vaata-
mata, aga lapsi sündis roh-
kem,” märkis Priit Kapsta.

Saare elanikele anna-
vad tööd põhikool, val-
lavalitsus, raamatukogu, 
muuseum, diiselelektri-
jaam, sadam, lennuväli, il-
majaam, töökoda, ehita-
tav prügikäitlusjaam. Saa-
rel on metsnik ning pääs-
teametnik, kelle käsutuses 
on koguni kaks tuletõrje-
autot.

Turiste teenindab seitse 
majutusasutust, kauplusi 
on kaks. Elvalased said kõ-
hud täis Tiigi talus valmis-
tatud maitsvatest rooga-
dest, võõrustasid talu pere-
mees Priit Meerits ja tema 
kokast abikaasa Silvi.

Koos Viroonia kooriga 
esinesid elvalased ka Ruh-
nu saare laululaval. Kodu-
teele asudes kõlas laevate-
kilt kaunis lauluviis “......te-
ha tormi sinu südames...”. 
Merel tormiks just ei kisku-
nud, kuid lained õõtsutasid 
laevukest üsna lõbusasti. 
Ei ole see Eestimaa nii väi-
ke midagi – Ruhnust Elvas-
se sõiduks kulus üle kahek-
sa tunni.

MIS JUHTUS

Saar, kus elab veiseid 
rohkem kui inimesi

SAAREST

 Ruhnu saare pikkus 5,5 
km, laius 3,5 km, pindala 
11,9 km²
 elanikke 56, nendest 
lapsi 14
 majapidamisi 29
 lähim koht mandril Kolka 
neem Kuramaal Lätis
 linnulennult Kuressaare 
70 km, Pärnu 96 km, Kihnu 
54 km

Lodumetsas lodistades tuli jalanõud näppu võtta. Foto: Milvi Kapaun

13. augustil kell 16.45 
käisid päästjad Elvas Jär-
ve tänavas eemaldamas 
murdunud ja elumaja 
ohustavat puud. 14. au-
gustil kell 10.19 põles 
Kirde tänavas auto ka-
potialune ja osa esiarma-
tuuri. Päästjad kustuta-
sid tulekahju, inimesed 
vigastada ei saanud.

14. augustil kell 
13.36 põles Rannu val-
las Kaarlijärve külas 12 
hektari ulatuses viljapõl-
du ja kombain. Päästjad 
kustutasid tulekahju kel-
la 15.07.

16. augustil kell 10.04 
teatati, et Nõo vallas Mee-
ri külas on osa maja katu-
sest puu otsa lennanud ja 
detailid ohustavad ümb-
rust. Päästjad tõid katuse 
plekktahvlid alla.

Politsei palub abi 
Silver Zäurami 
leidmisel

6. juulil ei jõudnud El-
va linnas koju 20-aasta-
ne Silver Zäuram (pildil). 
Noormehel oli seljas kol-

lane T-särk ja jalas valged 
lühikesed püksid ning 
mustad nahast tossud, ta 
on 187 cm pikk ning huu-
lel on väike arm.

Kõigil, kes teavad mi-
dagi Silver Zäurami asu-
kohast, palutakse võtta 
ühendust Lõuna Prefek-
tuuriga telefonil 110 või 
730 8853.
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29. juunil oli koos El-
va volikogu sotsiaal- 
ja tervishoiukomis-
jon. 

Peeter Laasik,  
linnavolikogu liige, sotsiaal- 
ja tervishoiu komisjoni 
esimees, Keskerakond

Arutati mitmeid teema-
sid ja heameel oli, et näi-
teks Peedule probleemsete 
laste taastuskeskust pida-
sid vajalikuks kõik komis-
joni liikmed.

Kuid päevakorras oli ka 
küsimus, mis tekitas suu-
remat arutelu ja milles nii 
suurt üksmeelt ei olnud. 
Selleks oli alkoholi teema. 
Minu poolt on seda küsi-
must nii komisjonis kui ka 
volikogus mitmeid kordi 
üles tõstetud, kuid kahjuks 
ei ole me jõudnud reaalsete 
tulemusteni.

Just enne koosolekut oli 
meedias avalikustatud sta-
tistiline analüüs, kust ilm-
nes, et Eesti on EL-s kind-
lalt kolme esimese seas 
noorte alkoholi tarbimise 
osas. Ja kahjuks jätkuvalt. 
Eestis on probleem alkoho-
li liigtarbimine just noor-
te seas. Selle teemaga on 
kahjuks nii, et sageli öel-
dakse kohe, et oh mis meie 
(omavalitsused) ikka teha 
saame, et siin peavad riik 
ja noorukite vanemad mi-
dagi ette võtma. Siit saab-
ki alguse suhtumine, et kas 
me volinikena ja komisjoni 
liikmetena püüame mida-
gi ette võtta või oleme pas-
siivsed pealtvaatajad.

Tegelikult aga on ju pä-
ris palju, mida omavalitsus 
saab ja järelikult ka peab 
ette võtma. Omavalitsus 
saab näiteks keelata alko-
holi müügi tanklates ja va-
baõhuüritustel, kus võivad 
osaleda alla 15 aastased 
lapsed (Maailma Tervis-
hoiu Organisatsiooni soo-

vitus). Omavalitsus saab 
läbi projektitoetuste paran-
dada noorukite seas tehta-
vat selgitustööd, kohustada 
kauplusi müüma alkoholi 
eraldi poes või siis selgelt 
eraldatud poe osas. Kõiki 
neid meetmeid on erineva-
tes EL riikides edukalt ra-
kendatud ja see loetelu ei 
ole lõplik. Loomulikult ei 
ole ükski neist imerohi, 
kuid reaalses elus imeroh-
te ei olegi. Ainult ulmeli-
sed poliitikud otsivad prob-
leemile ühte lihtsat lahen-
dust, mida siis kiirelt isik-
liku ideena lauale lüüa. Ta-
han siinkohal veel rõhuta-
da, et kõiki neid meetmeid 
saab rakendada just oma-
valitsus.

Pakkusin välja ka mõt-
te, et järgmise aasta Elva 
sotsiaal- ja noorsooprojek-
tidest peaks eelistama just 
noorte seas alkoholivastase 
selgitustööalaseid. Seega 
oli laual suur valik meet-
meid – nii positiivselt moti-

veerivaid kui ka keelavaid.
Toon näitena ära ka 

põhjendused kahe meet-
me arutelu ajal. Esiteks al-
koholi müügi keeld üritus-
tel, kus on alla 15 aasta-
seid lapsi. Põhiline vastu-
argument oli, et siis ei tule 
meile Elva enam ühtegi su-
vetuuri ega vabaõhueten-
dust, kuna nende sissetu-
lek sõltub suurel määral 
ürituse ajal müüdavast al-
koholist. Tõesti, iga linna-
elanik soovib, et tema ko-
dulinnas oleks suvel häid 
ja huvitavaid kontserte/
etendusi, mida siis ise vaa-
data või mida tulevad vaa-
tama inimesed teistest lin-
nadest. Selliste heade üri-
tustega linna maine ainult 
tõuseb. Kuid... Kas me ta-
hame, et Elvat teeb üle Ees-
ti tuntaks Verevi veepidu, 
kus noor tüdruk paljastab 
oma rinnad nagu eelmine 
aasta juhtus? Kus alkoho-
liuimas noorukid tuiavad 
ürituse aia taga ja ürituse 
turvamehed ütlevad, et ne-
mad ei saa aia taga oleva-
te purjus noorukitega mi-
dagi ette võtta? Kas see on 
maine, mida me Elvale ta-
hame?

Samas on Hiiumaa Folk 
oma esimesest toimumise 
aastast alkoholivaba ja üri-
tus õnnestub aasta-aastalt 
paremini, esineda soovi-
jaid tuleb juurde ja publiku 
huvi kasvab. Inimesed lä-
hevad sellele üritusel üha 
rohkem just sellepärast, 
et nad teavad – sellel üri-
tusel ei sega nende muusi-
ka nautimist purjus inime-
sed. Väga hea näide korral-
dajate julgest ja õigest ot-
susest.

Teise näitena arute-
lust toon tanklates alkoho-
li müügi keelamise. Tank-
la on ju koht, kus autojuht 
tangib autot kütusega. Au-
tojuhil ei ole mingit õigus-
tust, et ta peab saama al-

koholi kätte just tank-
last, süüa-juua müüakse ju 
poes. Alkoholi müügi põh-
jenduseks toodi nii autoju-
hi mugavust, kui ka vaja-
dust säilitada töökohti. Ni-
melt väideti, et kui alkoholi 
müük tanklas keelata, siis 
langeva käibe tõttu kaob 
kaubandus tanklatest üld-
se. Ent kui autojuht tahab 
koju süüa osta, siis peab ta 
niikuinii sõitma läbi ka toi-
dukauplusest, sest piima ja 
kulinaariatooteid ju tank-
las ei müüda. Pealegi me 
ei kurda ju, et toidukauplu-
sest ei saa perele süüa ostes 
muuseas paar liitrit bensii-
ni auto paaki osta. Igale as-
jale jäägu ikka oma koht. 
Töökohtade osas aga arvan 
ma, et automaattanklate 
arenguga ja bensiinimüü-
jate kasumitaotluse tõttu 
suureneb automaattankla-
te arv tulevikus igal juhul. 
Ei aita siin tanklates müü-
dav õlu, džinn ega vorsti-
kesed.

Seega oli komisjoni ees 
laual mitmeid võimalusi 
ja vaja oli ainult otsusta-
da. Pean aga kahjuks ütle-
ma, et saime ainult ühe ot-
suse ja ühe pooliku otsuse. 
Otsustati, et järgmise aas-
ta projektides eelistatakse 
alkoholivastase teemade-
ga projekte. Eks siingi oli 
otsuses kõhklejaid ja peh-
mendajaid, kuid nii sai siis-
ki otsustatud. Poolikuks ot-
suseks aga nimetan ma se-
da, et me püüame kauplus-
tega läbi rääkida ja veenda 
neid alkoholi müüma eral-
di poe osas. Enamikus EL 
maades on selline kord ise-
enesestmõistetav, kuid El-
va linnas sellise korra keh-
testamiseni me siiski veel 
ei jõudnud. Eks pea proo-
vima esialgu nii öelda hea-
ga.
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LUGEJA KIRJUTAB

Kas omavalitsus saab 
midagi ette võtta noorte 
alkoholismiga?

LINNAVALITSUSE ISTUNG

KOMMENTAAR

17.08 otsustati:
Anda raieluba Lau-

liku tn 9 kinnistul ühe 
männipuu raiumiseks; 
Kadaka tn 3 kinnistul 
ühe pärnapuu raiumi-
seks; Vaikne tn 25 kin-
nistul kolme männipuu 
raiumiseks; Pargi tn 11 
kinnistul ühe männipuu 
raiumiseks; Ploomi tn 10 
kinnistul ühe männipuu 
ja ühe kasepuu raiumi-
seks; Pikk tn 25 kinnis-
tu ees tänavamaal ühe 
tammepuu raiumiseks; 
Vikerkaare tn 3 kinnistu 
ees tänavamaal ühe kase-
puu raiumiseks; Nooruse 
tn 13 kinnistul ühe män-
nipuu raiumiseks; Põik tn 
3 kinnistul ühe tamme-
puu ja ühe kasepuu raiu-
miseks; Vapramäe tn 20a 

kinnistul kaheksa män-
nipuu ja ühe kuusepuu 
raiumiseks.

Mitte anda raielu-
ba J. Kärneri tn 20a kin-
nistul puude raiumiseks; 
Vapramäe tn 20a kinnis-
tul kasvava ühe kuuse-
puu raiumiseks.

Sõlmida Rivor Trans 
OÜ-ga leping Elva linnale 
taksobussiteenuse osuta-
miseks kuni 31.12.2010; 
AS-ga Emajõe Veevärk 
infrastruktuuri kasuta-
mise leping; AS-ga Ema-
jõe Veevärk haldusleping 
ÜVK teenuse osutami-
seks.

Pikendada Elfrida 
Söödiga eluruumi üüri-
lepingut tähtajaga 5 aas-
tat.

Maia Kukk, linnasekretär

Ainult ulmelised 
poliitikud otsivad 
probleemile ühte 
lihtsat lahendust, 
mida siis kiirelt 
isikliku ideena 
lauale lüüa.

Kesklinna Konsumi 
kõrval asuv, igal aastal 
hoole ja vaevaga korda 
tehtud ja kenasti haljas-
tatud park on alailma täis 
joodikuid. See probleem 
on häirinud juba aastaid, 
kuid eelmise nädala ree-
de ületas igasugused pii-
rid. Park oli täis parvede 
viisi napsivendi, murul ve-
deles hunnikute viisi tüh-
je pudeleid, uriinihais leh-
kas mitmesaja meetri kau-
gusele. Pidevalt võib nä-
ha avalikku urineerimist 
põõsastesse. Alkoholisõlt-
lased räuskavad, tülitavad 
möödakäijaid.

Tekib küsimus, kas on 
üldse mõtet korrastada se-
da parki, kui see on vaid 
ühe sotsiaalse grupi pä-
ralt. Teistel pole sinna as-
ja, sest pingid on alailma 
täis purjus meeskodanik-
ke. Parki lapsekäruga (ja 
ka ilma) on läbida võima-
tu. Kuna käin sealtkau-
du iga päev linna, avaneb 
selline vaatepilt absoluut-
selt iga päev. Viimasel ajal 
olen hakanud seda piir-

konda vältima, kuid kas 
see on ikka õige?

Meie linnas on suviti 
palju turiste, ka meie enda 
perekonda külastab igal 
aastal inimesi mujalt Ees-
tist ja ka välismaalt. Miks 
siin linnas selline olu-
kord on – jään neile vastu-
se võlgu. Samuti jäid vas-
tuse võlgu pargi lähedal 
G4S firmale kuuluvas au-
tos tukkuvat kaks tursket 
turvafirma töötajat. Nad 
lihtsalt ei näinud kümne 
sammu kaugusel toimuvat 
ulatuslikku joomingut…

Minu küsimus on: kelle 
huvi või ülesanne see on, 
et tagada nimetatud pargi 
puhtus ja kultuur? Päise 
päeva ajal avalik joomine 
ei ole minu teada eetiline 
ega ka mitte lubatud. Ta-
vakodaniku õpetussõnad 
antud kontingendi puhul 
ei aita. Kelle mure see on? 
Loodetavasti mitte vaid 
minu ja minu seda parki 
läbivate tuttavate inimes-
te mure…

M. H.
(autor on toimetusele teada)

Elva konstaablijaoskonna 
juht Alik Säde:

Kui külmemal ajal toi-
mub alkoholi tarbimine 
pigem kuskil ruumis, siis 
suviti napsitavad inime-
sed vabas looduses. Elva 
ei ole siinkohal kindlas-
ti erand. Eriti on politseil 
alkoholijoobes inimes-
tega tegemist palga- ja 
pensionipäevadel. Meie 
patrullid, piirkonnakons-

taablid ja abipolitseini-
kud käivad ka pargis päe-
va jooksul korduvalt kor-
da loomas. Tihti käitutak-
se politseid nähes vägagi 
korralikult ning kahjuks 
ka karistused kõigi ini-
meste käitumist ei muu-
da. Oleme tänulikud ko-
danikele, kes sel ajal kui 
politseinikud ka mujal 
linnas korda tagavad, he-
listavad 110 ning teata-
vad häirivast tegevusest. 
Samuti võib mõtlemis-
ainet anda üks hiljutine 
seik Võrumaalt, kus poe-
müüja keeldus joobes me-
hele alkoholi müümast, 
põhjendades keeldumist 
kartusega, et ta ei tea, 
mida joobes kodanik en-
da või teistega teha võib, 
ning kutsus politsei, kes 
toimetas napsise kodani-
ku kainenemisele. 

Mure Elva kodukorra pärast
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Üle kolmekümne aas-
ta ajakirja Eesti Loo-
dus kunstilise toime-
tajana töötanud Enn 
Lumet teeb loodus-
ajakirjale kaastööd 
tänaseni. 25. augustil 
tähistab ta 75. sünni-
päeva.

Milvi Kapaun

Kuidas sinust Eesti 
Looduse kunstiline toi-
metaja sai?

Esimene töökoht oli mul 
Hans Heidemanni nimeli-
ses trükikojas masinladuja. 
Töötasin aasta, siis sain töö-
le Eesti Riiklikku Kirjastus-
se, mis muudeti hiljem Eesti 
Raamatuks, kus olin aasta-
tel 1959-1969 tehniline toi-
metaja. Minu kolleeg kirjas-
tuses Leo Uuspõld läks Ees-
ti Loodusesse toimetajaks 
ja kui Kalle Kurg kunstilise 
toimetaja kohalt lahkus, oli 
tal meeles, et üks noormees 
on kirjastuses ja tehti mul-
le ettepanek. Aeg-ajalt kirju-
tan ajakirjale lugusid ja teen 
pilte veel praegugi.

Töö loodusajakirja 
toimetuses ahvatles ka 
sind fotoaparaati haa-
rama?

Natuke hilja sain as-
ja juurde, olin siis juba 35. 
Toimetusel oli oma auto, sai 
palju mööda Eestimaad rin-
gi sõidetud, ka mind võeti 
loodussõitudele kaasa.

Vend kinkis mulle oma 
vana aparaadi Zenit-E, üks 
esimesi väljalaskeid. Pildis-
tan sellega praegugi. Mõt-
lesin, et mis ma muidu kõn-
nin, teen siis juba pilte ka. 
Et teada saada, mida pil-
distan, läksin 1975. aastal 
Luua metsakooli kaugõp-
pesse, mille lõpetasin 1978. 
aastal metsatehnikuna.

Hakkasid ka kirja-
tükke avaldama?

Fotod hakkasid juba tu-
lema. Teinekord vaatasid, et 
on täitsa tore pilt, aga ras-
ke on avaldada. Ainult fo-
to ei anna midagi, tuli na-
tuke lugu juurde kirjutada, 
et oleks löövam. Paljas pilt 
mõnikord räägib, mõnikord 
ei räägi. Ajalehes Edasi il-
mus piltlugu “Lahemaa vii-
vud” rohkem kui 20 osa.

Milline on olnud mõ-
ni toredam fotolugu?

Suurem osa lugudest on 
olnud ikka Elvaga seotud. 
Alguses pildistasin palju pu-
tukaid, nüüd on mu lemmi-
kud õied. Putukad panevad 
ju plehku ennem, kui nei-
le pihta saad. Huvitav koh-
tumine oli Eesti ühe suuri-
ma, ninasarvikpõrnikaga. 
Leidsin tosinkond põnevat 
elukat kompostihunnikust. 
Lahtikaevatud kohast hak-
kas mullast pudenema sar-
vilisi tumepruune põrni-
kaid, iga viglatäiega sai neid 
rohkem. Põrnikad püüdsid 
turvalisemat paika otsida, 
katsusin neid vitsaotsaga 
põgenemast takistada. Pal-
ju sebimist oli, et neid pildi-
le saada. Rahvatarkus ütleb, 
et kui selili sitika jalgadele 
aitad, saad üheksa pattu an-

deks. Minu paturegister vä-
henes sel päeval küll märki-
misväärselt.

Üks imeliku eelaja-
loolise väljanägemi-
sega elukas on sul ka 
riiulil eksponeeritud. 
Kust see pärit on?

See on päris tore lugu 
minu meelest. Naabrinai-
ne tuli kotitäie räimedega, 
kui äkki hakkas köögist hir-
munud kiljumist kostma, 
et taevas appi, kas see on-
gi skorpion! Räimekotist tu-
li koos kaladega välja imelik 
lülilise soomusrüü ja vur-
rudega elukas. Ukerdas ka-
lade vahel ringi, aeg-ajalt 
viskus sabaosa üles ja sealt 
vulksus välja mingit vede-
likku. Esimese ehmatusega 
võis näida, et tegu on skor-
pionilaadsega. Leidsin raa-
matust “Loomade elu” pildi-
tahvli, kus samasugune elu-
kas – merikilk. Oma suu-
reks imestuseks avastasin, 
et ta on tavalise keldrika-
kandi sugulane. Kere oli tal 
6,5 sentimeetrit pikk, koos 
tundlatega 8 cm, laius 2,8 
sentimeetrit.

Millist fototabamust 
pead parimaks?

See pilt on vist veel tege-
mata.

Milline oleks sinu 
unistuste foto?

Üks ilus pilt ikka. Näiteks 
võiks see olla albiinonälk-
jas. Ei ole ma sellist kuulnud 
ega näinud, aga põnev oleks 
kohata. Olen siin nendega 
mässanud, keldris ja kae-
vurakete vahel elavad meil 
need hallikasmustad viie-
teistkümne sentimeetri pik-
kused seateod. Algul vaata-
sime keldris, et ilusad loo-
mad, las talvituvad. Keva-
deks oli pool pange kartu-
leid ära söödud, seest tüh-
jaks õõnestatud.

Mis köidab kõige 
enam looduses?

Loodus oma mitmekesi-
suses imeline! On öeldud, et 
looduse kauneim looming 
on naine. Täiesti nõus. Li-
saksin siia omalt poolt ko-
rallid ja õied.

Paberite järgi oled 
metsnik, kuid pole sel-
lel alal kunagi tööta-
nud?

Aeg-ajalt, kui on tulnud 

soov töökohta vahetada, on 
mõte ikka pidama jäänud 
metsamehe ametile. Oma 
osa etendas siin kuuldus, et 
metsameestel on igal kol-
mandal aastal puhkus kolm 
kuud – arvatavasti osooni-
mürgituse raviks...

Sul on ka kunstniku-
kätt – oled kujundanud 
Eesti Looduse kilekoti, 
voldikuid…

Kunstnik on minu koh-
ta palju öelda. Olen Tallin-
na kultuuriülikoolis 80nda-
te alguses läbi teinud Ees-
ti tuntuima kalligraafi Villu 
Tootsi kirjakunstikooli. Ar-
vasin, et ilukiri aitab kujun-
dada ilumeelt, mida kujun-
damisel hädasti tarvis. Mõ-
nikord aitaski.

Millest oled elus puu-
dust tundnud?

Võib-olla ei ole leidnud 
väga head teenistust, mis 
tagaks majandusliku kind-
lustuse. Lihtsalt saamatu 
vanamees. Töökoht on mul-
le küll rahuldust pakkunud. 
On meeldinud kujundaja-
töö, et lugejal oleks hea lu-
geda.

Oled tagasihoidlik ja 
enesekriitiline?

Öeldakse, et inimene 
peab kõigepealt iseennast 
armastama ja siis teisi. Sel-
lega on mul raskusi. Enese-
hinnangut aitavad mul lap-
sed ja lapselapsed tõsta. Ne-
mad lohutavad mind.

Millise iseloomu-
omadusega võid rahu-
le jääda?

Ei olegi vist sellist. No 
pildistamisel peab jätkuma 
kannatlikkust.

Mis mõtteid toob eel-
olev juubel?

Ema ütles, et kuni 40 
aastani on ükskõik, kuidas 
elad, aga peale 40 on väga 
tähtis, kuidas sa enne ela-
sid. See on tõde, mida tuleb 
nentida nii heas kui halvas 
mõttes.

Millega võiksid eel-
olevad aastad üllata-
da?

Et tervis vastu peaks, 
võib-olla läheb isegi pare-
maks. Eks siis näeb, mille-
ga üllatada saab. Kui tervis 
võimaldab, siis võib igasu-
guseid üllatusi oodata.

JUUBILAR Piltnik Enn Lumet

TEATED

Looduse kauneim looming 
on naine

ELVA POSTIPOISS
285, 18.08.2000

 Esmakordselt toimus 
linnavalitsuse saalis 
abielu registreerimine. 
Abiellu astusid Anni-
ka Saukas ja Kaido 
Soorsk.

 Saunamaja alumise 
korruse ruumides avati 
Elva Piimapood, kus 
müüdi OÜ Nõo Piima-
tööstuse kaupa.

 Linnavõimud on 
otsustanud, et linna-
valitsuse taga olev 
vana katlamaja lammu-
tatakse. 26. augustil 
lõhatakse katlamaja 
korsten.

 Abeli Ärikeskuse 
toidukauplustes maksis 
kõrgema sordi jahu kilo 
3.90.

10 AASTAT

Pensionipõlves põhiliselt koduaias nokitsev Enn Lumet 
pole kirjatööst loobunud. Elva looduslikku kooslust 
nimetab ta parkmets-aiaks. Foto: Milvi Kapaun

Elva linnavalitsus 
palub linnakodanikel 
teatada kõigist neile sil-
ma jäävatest puudustest 
teekatete ja haljastuse 
taastamistöödel meili-
le elva@elva.ee või he-
listada tööpäevadel te-
lefonile 730 9880 (kl 8-
12; 13-17).

Elva LV
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14. augustil Verevi 
järve ääres toimunud 
XXIII Elva triatlon ül-
latas osavõtjateroh-
kusega, rekordarv 
triatloniste oli see-
kord võistlemas ka 
Elvast.

Milvi Kapaun

Elva triatlonil osales 163 
võistlejat, mis on ürituse re-
kordarv. Elvast oli osalejaid 
viisteist.

Võistluste esimeses star-
dis ujusid lapsed 100 meet-
rit, sõitsid rattaga 5 km ja 
jooksid 1,2 km.

Esimesena ületas lõpu-
joone C vanuseklassi võist-
leja Cevin Anders Siim aja-
ga 15.41,8. Teine oli Hend-
rik Ütt, Henry Räppo oli kol-
mas. Koduvõistlusel konku-
rendid ohutusse kaugusesse 
jätnud Cevin võttis võistlust 
rahulikult. Peale autasusta-
mist sõitis ta Viljandisse pi-
kamaaujumise seeriavõist-
luse etapile.

“Põhikonkurendid väga 
pinda ei käinud, täie pinge-
ga täna ei võistelnud. Kolme 
tunni pärast tuleb Viljandis 
veel 1500 meetrit ujuda,” 
seletas tänavuse triatloni-
sarja kindel liider oma va-
nuseklassis Cevin Anders 
Siim.

Pronksmedali oma va-
nusegrupis said D klassis 
Johannes Sikk ja C klassis 

Marta Kotkas.
Maikuul triatlonivõist-

lustel osalemisega algust 
teinud kergejõustikutüdruk 
Marta Kotkas koduse võist-
luse tulemusega rahule ei 
jäänud.

“Ujumine läks normaal-
selt, kuid teiste aladega ra-
hule ei jää,” rääkis Marta 
Kotkas. “Rattasõidul läks 
pingutusest süda pahaks 
ja jooksus ei saanud põhi-
konkurenti Brita Liivamaad 
kätte. Rajal oli küll selline 

mõte, et see võistlus on vii-
mane. Nüüd aga mõtlen, et 
viimasel etapil Karksi-Nuias 
püüan kindlasti paremini 
teha.”

Lisaks triatlonile ka mo-
tospordiga tegelev Johan-
nes Sikk püüab edaspidi 
rohkem tähelepanu ujumis-
tehnika täiendamisele pöö-
rata.

“Esimest aastat võistlen 
triatlonis, tulemustega võib 
rahule jääda,” rääkis Johan-
nes Sikk. “Jooks ja rattasõit 
on minu jaoks kergemad, 
ujumisega on raskusi. Tä-

na oli ujumises hull sebimi-
ne, kõik jäid mulle ette. Ega 
seal suurt hoogu üles saa-
nud, sinna kulus palju ae-
ga.”

D vanuseklassis oli Fee-
Marlen Mägi 7., Getriin 
Marii Lessing 8., Kadi Aloe 
9. ja Anette Salumets 10. 
Laste C klassis sai Johanna 
Hendrikson 4. koha, Mihkel 
Unt oli 6.

Teises stardis võistlesid 
noored, veteranid ja har-
rastajad, distantsideks 250 
m ujumist, 10 km rattasõitu 
ja 2,4 km jooksu. Võitis Alar 
Lodi ajaga 30.37,9. Elvalas-
test lõpetas Illar Lood 9., 
Rauno Miilmann 11., Ergo 
Tamm 15. ja Toomas Järve-
oja 16. kohaga.

Põhidistantsi 750 m uju-
mist, 20 km rattasõitu ja 4,8 
km jooksu läbis kõige kiire-
mini  Eero  Raudsepp  tule-
musega 57.00,5. Teisena fi-
nišijoone ületanud Alek-
sander Latin kaotas võitja-
le kolmteist sekundit. Pee-
ter Dedov oli 23., Margus 
Malkus 28., Teet Juhanson 
39. Naistest oli ajaga 
1:10.56 parim Liis Grete 
Arro. Põhiklassis lõpetas 44 
triatlonisti.

Elva triatloni korraldas 
Andres Kübar, toetasid Elva 
linnavalitsus ja spordiliit, 
Sportland, Maxilla AS, Ma-
ri Äri, Bambona AS, jalgrat-
tapood Velospets, Sportrek-
laam ja Pere Leib.

Kui tellitud ajaleht Elva Postipoiss 
laupäeval postkastis ei ole, andke sellest 

toimetusele teada tel. 730 9899 (E-N) 
või e-mail epoiss@kodu.ee

6.-7. augustil Pühajär-
vel toimunud rahvusva-
helisel TriStar 111 Esto-
nia triatloni põhivõist-
lusel ujuti 1 km, sõide-
ti rattaga 100 km ja joos-
ti 10 km, kokku 111 km. 
Lapsed ja algajad läbisid 
kümme korda lühemad 
võistlusmaad. Toimus ka 
teatetriatlon, kus iga eta-
pi läbis erinev sportlane. 
Osales ka Elva teatemees-
kond Elva tegijad koossei-
sus Cevin Anders Siim (1 
km ujumine), Raimond 
Pihlap (100 km rattasõit) 
ja Roland Lessing (10 
km jooks). 69 lõpetanud 
võistkonna hulgas said 
elvalased 30. koha.

Reedel toimunud Tri-
Star 11.1 noortevõistlu-
sel tuli ujuda 100 m, sõita 
rattaga 10 km ja joosta 1 
km. Elva triatlonistidest 
said pronksmedali C va-

nuseklassis Cevin Anders 
Siim ja Marta Kotkas. Jo-
hannes Sikk oli D klassis 
neljas, Bill-Gabriel Kop-
pel B klassis viies ja Jo-
hanna Hendrikson C 
klassis kaheksas.

Põhivõistlusel oli And-
res Hiiemäe üldkokku-
võttes 39., Peeter Dedov 
151. Võitis Philip Graves 
Suurbritanniast ajaga 
3:13.42. Parima eestlase-
na lõpetas Priit Ailt ajaga 
3:30.32 kuuendana.

Naistest võitis amee-
riklanna Desiree Ficker, 
aeg 3:37.02. Alma Sara-
puu sai parima eestlase-
na tulemusega 4:06.58 
kolmanda koha. Pika dis-
tantsi finišisse jõudis 235 
individuaalvõistlejat ja 
69 kolmeliikmelist mees-
konda. Lühidistantsil osa-
les 140 triatlonisõpra. 

EPP

Tulemusi Pühajärve triatlonilt

Kodutriatlonil võistles 
rekordarv elvalasi

15. augustil Rakkes  
toimunud Elion Esto-
nian Cup seitsmendal 
osavõistlusel selgitati ka 
Eesti meister marato-
nis. Rattamaratoni star-
dile eelnes järjekordne 
tormihoog, mis tõi kaa-
sa paduvihma ja seadis 
ohtu võistluste toimumi-
se. Võistlus siiski toimus 
ning 62 km põhidistant-
sil võitis Eesti meistritiitli 
Allan Oras ajaga 2:14,10. 
Teisena lõpetas Sigvard 
Kukk, lätlane Ernests 
Benhens-Bekens oli kol-
mas. Neljandana finišee-
rinud Caspar Austa päl-
vis Eesti meistrivõistluste 
arvestuses pronksmeda-
li. Mulluse maastikurat-
tamaratoni Eesti meist-
ri Caspar Austa seekord-
se võiduvõimaluse nullis 
kukkumine kaks ja pool 
kilomeetrit enne lõppu.

“Oras tõmbas mu pi-
kali. Ei tea, kas nimelt. 
Tavaliselt eliidivennad 
nii ei tee,” seletas Austa. 
“Olime kuuekesi, Sigvard 
Kukk ees, siis lätlane, 
Oras, mina ja Martin Loo. 
Oli tõus, hakkasin Ora-
sest mööda minema, te-

ma pani külje mulle et-
te, kukkusin ja enam jä-
rele ei jõudnud, jäin nel-
jandaks. Olin lõpetades 
nii püha viha täis! Poleks 
arvanud, et eliidivennad 
nii võivad teha.”

Arusaamatus oli ka 
Elion Cup rattamaratoni-
de sarja üldliidri selgita-
misel, kus autasustamisel 
sai liidrisärgi selga Raido 
Kodanipork, ETV spordi-
uudistes kuulutati liid-
riks aga Caspar Austa.

“Õhtul spordiuudistest 
sain teada, et ikkagi mi-
na olen liider, mida ise ka 
arvestasin,” ütles Austa. 
“Kui oleksin Rakke eta-
pi ära võitnud, oleks sar-
ja kindlalt võitnud. Nüüd 
pean viimasel etapil ik-
kagi võistlema. Sellist 
sarja lõppu, kus üldvõi-
dule pretendeerijaid on 
nii palju, pole varem ol-
nud. Kodanipork, Pütsep, 
Sigvard Kukk, mina... 
Seal läheb andmiseks.”

Elion Estonian Cup 
rattamaratonide sarja 
viimane etapp sõidetak-
se 12. septembril Jõulu-
mäel. 

EPP

Kukkumine võttis Austalt medali
Esimesena  järvest välja saanud Cevin Anders Siim säilitas liidrikoha võistluste lõpuni. Fotod: Milvi Kapaun

Triatlonisporti võitudega 
alustanud Marta Kotkas 
koduvõistlusel saadud 
kolmanda koha üle ei 
kurvastanud.

Johannes Sikule teeb kol-
mest triatloni alast muret 
ujumine.
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Tulen ja ostan kasutatud raa-
matuid. Raha kohe. 734 1901

Soovin osta odavat kasutatud 
sõidukorras meeste jalgratast. 
5559 7819

OÜ Atko Puit ostab leht- ja 
okaspuupalki ja kasvavat met-
sa. 508 6360; 515 5025

Kasumetsa küttekontor müüb 
küttepuid kojutoomisega. Tel. 
734 9800; 529 2305

Müüa buitbrikett, kaminapuud, 
kütteklots. 528 9398

Müüa kasutatud rehve ja velge-
sid. 5346 2990

Lõhutud küttepuud. 511 3543

Kuivad küttepuud. 5663 2666

Küttepuud. 513 2927

Müüa lõhutud küttepuid. 5650 
4745; 765 4374

Müüa lõhutud küttepuid. Tel. 
509 3453

Müüa puit- ja turbabriketti ko-
jutoomisega. Suvel soodushind. 
Tel. 506 6684

Müüa T-25 rootor-kartulivõtu-
masin ja teisi haakeriistu. Tel. 
5634 7178

Müüa heas korras sügavkülmik. 
5349 8237

Ohtlike puude raie. 5810 8597

OÜ Nikpo teeb katlamajade, küt-
tesüsteemide, maaküttesüstee-
mide ja santehnilisi töid. Garantii. 
506 8509

Ehitusprahi, mööbli ja elektrooni-
ka äravedu. 513 2927

Viin ära teie vanametalli. 5675 
6804

Starterite, generaatorite remont. 
Hüdrovoolikud ja tarvikud. 529 
1979; 730 3607

Freesimis- ja treimistööd. Silind-
rite remont. 529 1979

Elektritööd, väravaautomaatika, 
digi-TV, õhk-soojuspumbad ja 
konditsioneerid – müük ja pai-
galdus. www.mano.ee 520 8970

Soodsad laenud. www 
KIIRLAEN24.ee. TASUTA info 
800 2424

KorstnaProff OÜ teostab korstna-
pühkimis- ja pottsepatöid (ahjud, 
pliidid, kaminad, korstnad), pen-
sionäridele ja korteriühistutele 
püsisoodustus 10%. Info www.
korstnaproff.ee või 5557 9399

Aiad, terrassid. 5675 3918

Ehitus-remonttööd. 5353 6160

Korstnapühkija tel. 5392 9445 
www.tahmatont.ee

Pottsepatööd. 5621 0392

Saeketaste, saekettide, höövli-
terade ja puidufreeside teritus. 
5198 4130

Pakun tööd korralikule üldehitus- 
ja puusepa oskustega pensionä-
rile. Tel. 508 4341

Müüa renov. 1-toal. korter Rõn-
gus. Otse omanikult. 524 0466

Üürile anda kaupluseruumid. 
503 2954

Soovin üürida 2- või 3-toalise 
korteri. Tel. 5563 1257

Noor pere 2 lapsega soovib 
Elvas üürida vähemasti 3-toalist 
korterit, majaosa või maja. Oota-
me pakkumisi tel. 511 3932 või 
e-mail e10m@hot.ee

Vahetan 3-t. mug. korteri kahe 
eraldi kort. vastu. 5691 8973

Korter (dušš). 5556 4040

Head klassivenda
EDGAR KÄKKI

mälestavad ja avaldavad 
kaastunnet õde Vilmale ja 

teistele lähedastele
Elva Keskkooli 

1951. aasta lõpetajad

Südamlik kaastunne Leale ja 
Kalevile kalli ema ja ämma

ALIDE-JOHANNA 
KASEMETSA
kaotuse puhul.

Eha

Nägin Elvas kuulutust, 
mis kutsus mesimagusale 
maarjalaadale. Kuna viida-
ti ka erinevatele tegevus-
tele, läksime terve perega, 
kaasas ka väikesed lapse-
lapsed.

Laadaplatsil tervitas 
meid hoogne puhkpilli-
muusika, kus Pühajärve-
Rõngu pasunakoor hiilgas 
täies koosseisus. Kaugele 
paistis vana rehepeksuma-
sin ja värsked rukkihakid 
Madis Ajaotsa põllult. Hin-

ge puges ammuunustatud 
nostalgia.

Mehed läksid kohe Hei-
no Prosti põllutöömasina-
te muuseumi, lapselapsed 
tahtsid hobustega ratsu-
tada. Varsti hakkasid esi-
nema talutüdruku riideis 
Mathilda tantsupiigad ning 
Kodijärve Hooldekodu näi-
tegrupp “Kunksmoorid” 
esitasid oma loo.

Vahepaladeks mängis 
lõõtspilli ja ajas naljajuttu 
Heino Koosa. Ostsime mett 

ja roosiistikuid, sõime saia-
kesi ja grillisime liha. Lap-
selapsed hüppasid batuu-
dil, ronisid õhupallide sees 
ja kippusid pidevalt õnne-
loosi laua juurde, kus rah-
variides näitsik koos lo-
teriivõiduga ka õnnepuu 
meile kinkis.

Päev oli lämmatavalt 
palav ja pealelõunaks olid 
kõik väsinud, kuid nähtu-
ga väga rahul. Eriti meel-
dis, et üritusel puudus see 
kommertslikkus, kõik oli 

lihtne, loomulik, õpetlik ja 
huvitav.

Suured tänud Heino 
Prostile ja Elva Aianduse ja 
Mesinduse Seltsile ja eriti 
nende energilisele esime-
hele Peeter Venderile selle 
toreda päeva eest. Looda-
me, et sellest kujuneb tra-
ditsioon ja me võime igal 
aastal Vissi külas rukki-
maarjapäeval reht peks-
mas käia.

Ene Lass,  
tänulik külastaja Nõo vallast

LINDA KOSK
Avaldame kaastunnet 

Taimi Tasuja perele ema ja 
vanaema lahkumise puhul.
Naabrid Sonn ja Otsupok

Mälestame alati heatujulist
EDGAR KÄKKI

Südamlik kaastunne omastele.

Ellen, Hiie, Heldur, Kaja, Ilmar

Mälestame 
EDGAR KÄKKI

Südamlik kaastunne omastele.

Monika ja Margus lastega

ALIDE-JOHANNA 
KASEMETS

Avaldame kaastunnet 
Leale lastega ema ja 

vanaema surma puhul.

Kalev ja Toomas

EDGAR KÄKK

Südamlik kaastunne 
Vilmale perega 
armsa venna 

kaotuse puhul.

Naabrid Lille 3 ja Kruusa 28

EDGAR KÄKK

Mälestame 
abivalmis naabrit.
Sügav kaastunne 

lähedastele.

Kapitalina ja Helgi

EDGAR KÄKK
Mälestame.

Südamlik kaastunne 
omastele.

Tiina ja Mihhail, Maksim 
ja Denis peredega

LINDA KOSK

Südamlik kaastunne 
Taimi Tasujale perega 
kalli ema ja vanaema 

kaotuse puhul.

KÜ Rukkivälja

Kes reisib Põhja-Soo-
me, see võiks tutvu-
da ka Kempele rahva 
eluga.

Vallo Ehasalu

Seekord keskendusin 
muu hulgas Kempele muu-
seumi varadega tutvumi-
sele. Kempele asub Oulust 
kaksteist kilomeetrit lõu-
nas ning on suure linnaga 
peaaegu kokku kasvamas.

Kempele keskuses on 
Õukonna tänav. Hilise tek-
kega valla õukonna ole-
masolu seletab ohvitseri 
18. saj. elumaja, mis on kü-
larahva silmis olnud alati 
kui õukond. Kui maal laiali 
resideeruv sõjavägi lakkas 
ja asemele tulid kasarmud, 
sai ohvitserimajast taluma-
ja. Tänapäeval on selle va-
na hoone ümber alles hoi-
tud ja juurde toodud üha 
uusi ajaloolise väärtusega 
hooneid. See hoone on ko-
duloomuuseumi peahoone.

Peahoones on üleval 
toasisustust ning väikse-
maid näitusi. Alles on ka 
veidi kunagise kohaliku 
panga interjööri.

Muuseumis on kõi-
ge rohkem aidaruumi. Ait 
näibki ideaalne varade 

eksponeerimise paik, see-
tõttu on nendes väljas va-
naaegsed tööriistad. Eest-
lane võib näha, et soomlas-
te palkidest ehitamise viis 
on alati olnud teine. Palki-
dest tehti ka katusekelbad 
ning roovitis tehti jämeda-
test lattidest, mis toetusid 
palkidele, mitte sarikatele. 
Palkmajad värviti.

Kempele omapäraks on 
mätastega kaetud seinte-
ga majad, soome keeles 
turpasmökki (turpas ei ole 
mitte turvas, vaid muru-
kamar). Sarnaseid on veel 
tuntud vaid Islandi saa-
relt. Praegu on neid üksnes 

muuseumis.
Kempele muuseum 

hoiab alal ka muid Soome 
varasid. Siin on alles ainus 
muuseumis säilitatav rin-
demehemaja ehk relvaven-
namaja. Relvavennamaja 
ehituse eripäraks on see, et 
maja palgid lõigati ja tahu-
ti sõja ajal rindel ning saa-
deti siis veoauto või rongi-
ga koju. Sageli said soom-
lased kasutada Nõukogude 
Liidu metsavarusid, mis on 
ju vähem majandatud kui 
Soome omad. Rindemehed 
said rindel kakskümmend 
vaba päeva selle eest, et 
nad ehitasid kas endale, 

kellelegi teisele, haavatu-
le või langenu perele, uue 
maja.

Rindemehemaja oli ka-
hetoaline, kahe ahjuga. 
Selles mõttes meenutas 
see tavalist soome vaese-
ma inimese maamaja, kuid 
proportsioonid olid teised. 
Köök oli suur, see oli ka 
päevase elu ja laste jaoks. 
Ehituse ja transpordi juu-
res võis arvata, mis oli ehi-
taja suurim mure: kas ko-
dumaa on ikka vaba, kui 
maja valmis saab ja kodu-
õuel seisab. Kas Soome või-
dab sõja?

Kempele muuseum on 
päästnud ka naabruse suu-
re linna, Oulu minevikku. 
Kesklinna tulekahjust al-
lesjäänud üksik maja on al-
les hoitud just Kempeles. 
Oulus jäi see linnaplanee-
rimisel ette.

Kempele muuseum on 
tasuta ja valmis külalisi 
vastu võtma. Tunde kest-
nud ajalooteemalisel vest-
lusel ei väsinud ka allakir-
jutanu keskmine poeg. Va-
heldust jutule ja vaatami-
sele pakkus näiteks roni-
mine üles tuuleveskisse, 
selle puust hammasratas-
te juurde.

Sõprusvalla Kempele koduloomuuseumist

Rehepeks Vissi külas

Südamlik kaastunne 
Vilmale kalli venna

EDGAR KÄKI
surma puhul.

Eha, Jüri ja Helle

Nii peksti reht vanasti ja tehakse seda ka praegu. Foto: Ene Lass

Foto: erakogu
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NÄDALALÕPU PAKKUMISED 19.-22. august:

 Tavahind Konsumis
Kerge majonees Salvest 290g 14.90 9.90 kg/34.13
Kommikarp Soufflevalik täidisega 235g 46.90 33.90 kg/144.25
Kartulisalat kg (Maksiköök) 50.90 34.90
Mahedad grillvorstid kg ~1200g pakend 58.90 44.90
Seapraad Rakvere kg ~1,5kg pakend 74.90 57.90
Pealinna kook 1,1kg karbis 92.50 64.90 kg/59.-
Tualettpaber Kleenex Veltie kollane 4rulli 20.50 11.90 rull/2.97
Punane paprika kg 24.90 20.90
Virsik I klass Itaalia kg 24.90 21.90

Kuni 12. septembrini

Konsumites müügil üle 300 
soodushinnaga toote!

LISAKS PALJU SOODSAID PAKKUMISI

SÄÄSTUKAARDI OMANIKELE!

Suhkur 25 kg kott 245.- (kg/9.80)

ELVA KONSUMIS
ARBIMÄE KONSUMIS

ELVA AjaO-s


